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  همان گونه که در اقتصاد بحث تجارت، موتور رشد است و با 
تجارت همه کشورها منتفع می شوند همین امر در خصوص آن 
چه که تجارت را تسهیل می کند نیز صادق است. مثلا نهادهای 
بین المللی، تقویم یا کدهای بین المللی هر چه مشترک باشد در 
تسهیل تجارت نقس موثر و بسزایی دارد. یکی از این موارد همین 
بحث زمان و تعطیلات است و هر چه زمان مشترکی با جهان داشته 
باشیم بانک ها، تجار و حتی مسافرت ها طبق همان زمان ها 
تنظیم می شود و به نفع کشور خواهد بود. لذا از نظر اقتصادی 
نمی توان هیچ ایرادی به تعطیلی شنبه ها گرفت و بهتر است روز 
کاری پنجشنبه را جایگزین آن کرد. هر چند که در مباحث مذهبی 
نیز تعطیلی جمعه را در تعطیلات داریم و هیچ رد خوری ندارد. ولی 
تعطیل شدن پنجشنبه هیچ توجیهی ندارد و عملا تعطیل است 
و آن نصفه روزی هم که هست بیشتر برای کارهای بانکی یا برخی 
شرکت های خصوصی است. اما عملا روز پنجشنبه از همان اول 
صبح تعطیل است. لذا آنهایی که ایراد می گیرند یا شرط می گذارند 
گر بانک ها باز باشند بانک  که مثلا بانک ها باز باشند باید گفت ا
زمانی باز است که شرکت ها یا ادارات به کارهای خود مشغول 
باشند که بانک ها هم به فراخور این کارکردها و مراجعات باز 
هستند. بنابر این هیچ گونه ایرادی به بحث اقتصادی و منفعت 
تعطیلی شنبه ها نمی توان گرفت. از طرفی باید دید کشوری هست 
که مثل ایران پنجشنبه و جمعه در آن تعطیل باشد یا کشورهای 
پیشرفته تر حتی در همسایه باید دید در کدام کشورها جمعه و 
شنبه تعطیل است. لذا اینکه می گویند همین وضعیت تعطیل 
شدن پنجشنبه ها بهتر از شنبه هاست و هیچ خدشه ای هم به 
گر هم  لحاظ اقتصادی وارد نمی کند. گویی اینکه فرض کنید ا
بخواهیم کاری انجام دهیم شنبه را تعطیل و پنجشنبه روز کاری 
کم  گر قرار باشد که باز همان فرهنگ کاری سابق حا باشد. ولی ا
باشد مساله تعطیل شدن شنبه ها صرفا پیرامون بحث های بانکی 
است و معطل ماندن پاسخ بانک های خارجی که ممکن است 
شنبه باید پاسخ بدهند و نمی دهند چون تعطیل است و پاسخی 
که ما باید بدهیم و نمی دهیم چون پنجشنبه تعطیل هستم. لذا 
این جای تاسف دارد که چنین برداشتی صورت می گیرد که هیچ 
تفاوتی بین تعطیلی شنبه ها و پنجشنبه ها نیست. از سوی دیگر 
در خصوص بحث کاهش ساعات کار کارکنان که مورد موافقت 
مجلس نیز قرار گرفته است به نحوی مثل مالیات است. می گویند 
وقتی نرخ مالیات را بالا ببرید درآمد مالیاتی بیشتر می شود، اما پس 
از مدتی با افزایش نرخ مالیاتی درآمد کم می شود چون انگیزه ها از 
بین می رود. در مورد کاهش ساعات کاری نیز دقیقا همین روند 
جاری است هر چقدر ساعات کاری بیشتر باشند افراد بیشتر کار 
می کنند تا درآمد بیشتری داشته باشند، اما این مورد را نیز باید در 
نظر گرفت که فرد برای این کار باید از استراحت خود بزند و چون 
استراحت را کم می کند به مرور زمان فرسوده می شود و ضربه 
می بینند. از این رو باید یک تناسبی وجود داشته باشد که پایداری 
نیروها حفظ شود. لذا شاید به این نتیجه رسیده باشند که با 
کاهش 4 ساعت باز هم همان کار از کارمند خواسته شده است. 
برای کسی که پشت میز نشسته و کار بیشتری ندارد 4 ساعت 
بیشتر نیز تفاوتی ندارد، اما کسی که کارمند بانک است دائم ارباب 
رجوع دارد، اما کاهش ساعت کار این کارمند ارباب رجوع را ملزم 
می کند که زودتر مراجعه کند و کار فشرده تر می شود. گرچه در 
برخی جاها این کاهش ساعت کار فرصت می دهد که شخص به 

خانواده و زندگی خود برسد که امری مطلوب است. 

 ایرادی به تعطیلی شنبه ها وارد نیست
یادداشت

  افتتاح سد قیزقلعه سی 
با حضور رئیسی

 سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور امروز 
)یکشنبه ۳٠ اردیبهشت( در سفری یک روزه 
کی قیز  به منطقه  پارس آباد مغان سد آبی- خا
قلعه سی که محصول مشترک ایران و جمهوری 
آذربایجان است را افتتاح خواهد کرد. سد قیز 
قلعه سی محصول مشترک ایران و آذربایجان 
که  روی رود ارس احداث شده، امروز با حضور 
مقامات عالی دو کشور به افتتاح خواهد رسید. 
گفتنی است، این سد با تنظیم دو میلیارد 
مترمکعب آب سالانه، بزرگ ترین و مهم ترین 
پروژه آبی مرزی شمال غرب کشور است. این 
سد علاوه بر رونق اقتصادی و کشاورزی، توسعه 
گردشگری منطقه و تثبیت حقابه ایران و حقوق 
آبی کشور از منابع آب مرزی و تأمین آب شرب 

شهرها و روستاها از این منبع را دارد. 

  ابلاغ سندملی
ترویج مطالعه مفید

فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  مصوبه 
درخصوص سندملی خواندن و ترویج مطالعه 
مفید ابلاغ شد. مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی درخصوص سند ملی خواندن و ترویج 
مطالعه مفید طی نامه شماره ۳۰۶4/۱4۰۳/دش 
مورخ ۱4۰۳/2/۱9 توسط رئیس جمهور و رئیس 

شورای عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ شد. 

واردات چای محدود شد
استاندار گیلان با بیان اینکه واردات چای 
به دستور رئیس جمهور محدود شد، گفت: 
چای خشک به اندازه نیاز کشور وارد می شود 
و پارسال حدود 42 هزار تن چای واردات شد 
که در طول سال های گذشته بی سابقه بود. 
اسدا... عباسی در بازدید از کارخانجات چای 
املش و دیدار با برخی از چایکاران و صاحبان 
کارخانجات چای، دستوراتی را در راستای حل 
مشکل چایکاران در فصل برداشت چای بهاره 
کید  صادر کرد. استاندار گیلان در این بازدید با تأ
بر لزوم توجه به برداشت مکانیزه چای در باغات 
گیلان اظهار کرد: تولید و برداشت مکانیزه چای 
نقش مهمی در افرایش میزان برداشت برگ سبز 
، برداشت  چای دارد به طوری که براساس آمار
برگ سبز چای به روش مکانیزه 2 برابر بیشتر از 

برداشت سنتی است. 

 اژ ه ای در شبکه های اجتماعی   
مسدود حساب کاربری ندارد

در پی انتساب برخی از حساب های کاربری 
در شبکه های اجتماعی مسدود به رئیس 
می رساند،  اطلاع  به  مجدد  قضائیه،  قوه 
اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
رئیس دستگاه قضا در شبکه های اجتماعی 
مسدودشده  )پلتفرم(  مجازی  سکوهای  و 
( دارای هیچ حساب کاربری نیست و  )فیلتر
حساب  های منتسب به رئیس عدلیه در این 
شبکه ها و سکوها، هیچ گونه ارتباطی با شخص 
رئیس قوه قضائیه و قوه قضائیه ندارند. براساس 
اعلام قوه قضائیه، مادامی که این شبکه های 
اجتماعی برای عموم مردم به موجب مقررات 
مسدود باشند، ریاست قوه قضائیه نیز همانند 
مردم در آنها هیچگونه فعالیتی نخواهد داشت. 

  در حمایت از مردم مان
با کسی شوخی نداریم

جانشین رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
گفت: کشوری که روزی محتاج یک تکنیسین 
پالایشگاه بود امروز تبدیل به کشوری شده 
که عظیم ترین پالایشگاه را برای خود ساخته 
که برایشان  او رجوع می کنند  و دیگران به 
کید  پالایشگاه بسازد. سردار قاسم قریشی تا
کرد: روزی تحریم کردند تا به ما سلاح ندهند اما 
امروز از کشور واردکننده به صادرکننده سلاح 
تبدیل شدیم، یک قدرت دنیا به ما می گوید این 
توان را در جنگ با قدرت متقابل به او بدهیم و 
یک قدرت دنیا التماس می کند که این توان را 
به او ندهیم. کشوری که تحریم بود به او فشنگ 
و کاتیوشا و سلاح هایی پیش پاافتاده ندهند 
امروز می خواهند همان کشور به دیگر کشورها 

این ابزارها را ندهد.

  بازداشت5 گروه
 طبق لایحۀ حجاب

ضمن  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  عضو 
تشریح جزئیاتی از لایحه عفاف و حجاب و 
همچنین برخورد با هنجارشکنان در پاسخ 
به این سؤال که پلیس در چه مواردی موظف 
است فرد بی حجاب را بازداشت کند، گفت: 
اولین مورد این است که فرد عرفا برهنه باشد. 
مورد دوم از اتباع خارجی باشد و هیچ اوراق 
شناسایی همراه نداشته باشد. امیرحسین 
بانکی پور تصریح کرد: سوم کسی که متعرض فرد 
محجبه ای شده باشد. چهارمین مورد فردی 
که با کشورهای خارجی معاند ارتباط داشته 
باشد و پنجمین مورد کسانی که سازمان یافته 
ترویج بی حجابی می کنند. پلیس با یک جمعی 
روبه رو می شود که با هم هماهنگ کرده باشند 
مثلا در خیابان حاضر شوند و ترویج بی حجابی 
کنند وی افزود: پلیس موظف است این پنج 
گروه را بازداشت کند. غیر از این پنج گروه عابر 
 عادی را صرف اینکه کشف حجاب کرده باشد

 بازداشت نمی کند. 

آلبرت بغازیان 
 اقتصاددان

خبــــر
 سخنگوی دولت:   

، جهان پس از   جهان امروز
»وعده صادق« است

آرمان ملی: سخنگوی دولت در اختتامیه رویداد »جام رسانه 
گر امروز شاهدیم که تهاجم علیه استقلال،  امید«، اظهار کرد: ا
آزادی، انسان مداری و دین مداری از حوزه های اصلی جنگ 
شناختی است، خط مقدم این دفاع، اهالی رسانه هستند. باید 
به جایگاه و اهمیت و حساسیت آن باور داشته باشیم و هم 
کمیت و  درخور آن، همه باهم دست به دست هم دهیم و حا
جامعه رسانه ای، یک سنگر واحد برای هجمه شبانه روزی دشمن 
داشته باشیم. علی بهادری جهرمی گفت: البته متاسفانه ادبیات 
لازم و مناسب با همین جنگ شناختی هنوز تولید نشده است. 
جهادگران عرصه تبیین کجا مورد توجه بوده اند؟ و ابعاد این جنگ 
شناختی کجا دیده شده و به آن پرداخته شده است؟ کسانی که 
از هویت و استقلال و باورهای ملی حمایت کردند آیا مورد هجمه 
قرار نگرفته اند؟ آیا کسی آنان را به مردم معرفی کرده؟ آیا آنان الگو 
کید کرد: تروریسم رسانه ای در کنار افکار عمومی،  شده اند؟ وی تا
بسیاری از مجاهدان این عرصه را هم مورد هجمه و حمله قرار 
می دهد که کمتر به آنان توجه شده است. اصلی ترین هدف جنگ 
شناختی، ایجاد سردرگمی و یأس در افکار عمومی و ایجاد فاصله 
میان جامعه و هدایت گر این جامعه است تا از درون مشکل آفرینی 
کنند. بهادری جهرمی با بیان این که »به تعبیر رهبری کلید اصلی 
حل مشکلات، امیدآفرینی است«، یادآور شد: ما هنوز آنچنان 
که باید به اهمیت و راهبردی بودن نقش امید در حل مسائل و 
پیشرفت امور توجه نکردیم. دبیر هیأت دولت افزود: همان طور 
که ناامیدی، یأس و سیاهی قفل مسائل و مشکلات است، امید 
و آینده بینی کلید حل مشکلات و مسائل است. بیانیه گام دوم 
شاه کلید حل مشکلات را مشخص کرده که همان امیدآفرینی 
است و باید امید را بیش از پیش در دل ها تقویت کنیم. وی ادامه 
داد: گام اول انقلاب موفقیت های کمی نداشته است، نقاط قوت 
و قدرت را ببینیم. ۱2 پرتاب ماهواره در سه سال اخیر داشتیم. 
در زمینه زیرساخت های آب و برق و گاز دستاوردهای بزرگی 
داشته ایم. بهادری جهرمی اظهار کرد: در حوزه نقاط ضعف هم 
که هر فرد و جامعه ای می تواند داشته باشد باید به این امر توجه 
کنیم که هرجایی پای انسان درمیان باشد، حتماً نقطه ضعف 
وجود دارد. نقطه  ضعف را باید دید و شناخت اما نه با هر رویکردی؛ 
رویکرد ما باید به شناخت آسیب و یافتن درمان آن متمرکز باشد 
که این خود باعث ایجاد احساس حرکت و تقویت باور و روحیه 
حل مشکلات است که پادزهر پمپاژ ناامیدی دشمنان است. 
کید بر این که »بعد از عملیات وعده صادق،  سخنگوی دولت با تا
سپاهیان دروغین دشمن همگی نقش بر آب شده اند«، تصریح 

کرد: امروز در دنیای بعد از عملیات وعده صادق به سر می بریم. 

با  رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
اهدای  رویداد  حضور در دومین 
جایزه ملی جوانی جمعیت اظهار 
داشت: توجه به نیاز اساسی انسان 
جزو دین و فرهنگ دینی و قوانین 
بشری است. سید ابراهیم رئیسی 
گره های  کردن  باز  نیازمند  گفت: 
شدن  باز  هستیم.  جامعه  ذهنی 
این گره ها در گرو تبیین دیجیتال، 
انسان رسانه ها و همه چهره ها دارد. 
به هر کس می گوییم برو ازدواج کن 
چه  اقتصادی  وضعیت  می گویند 
که  می شود اما معجزه قرآن است 
هر کس که ازدواج می کند وضعیت 
از  قبل  از  بدتر  ازدواجش  از  بعد 
ازدواج نمی شود. نمونه این عزیزان 
در جلسه امروز حضور دارند. وی 
افزود: منظورم این نیست که در زمان 
حاضر نیز همان دیدگاه وجود دارد 
قطعا شرایط و سبک زندگی متفاوت 
از گذشته شده است اما در صورت 
توجه به فرهنگ قناعت می توان 
نعمت هایی که به چشم نمی آید را به 
چشم آورد. رئیس جمهور بیان کرد: 
فرزندآوری جنبه فرهنگی و اقتصادی 
دارد. اقناع افکار عمومی و باز کردن 
گره های ذهنی در جوانان، مدرسه، 
دانشگاه و رسانه ها امر ضروری است. 
از سوی دیگر دولت باید امکانات و 
مشوق ها از جمله تامین مسکن، 
پرداخت تسهیلات و وام های ازدواج، 
اشتغال و مسکن را تامین کند. قانون 
جوانی و جمعیت باید اجرا شود و 
البته سهم هر یک از مشوق ها در 

فرزندآوری باید تفکیک و شناسایی 
شود. بین وام ازدواج و وام ماشین 
باید نقش تسهیلاتی که در فرزندآوری 
بیشتر است، مشخص شود. رئیسی 
کرد: مجریان باید سهم هر  کید  تا
یک از مشوق ها در افزایش جمعیت 
را احصاء کنند. علما، دانشگاهیان 
و صاحبان اندیشه اجرای قانون و 
تاثیرگذاریش را رصد کنند. سهمی 
که بیش ترین تاثیر را خواهد داشت 
دولت در اصلاحات قانون به نسبت 
مورد  مختلف  زیست بوم های 
تجدید نظر قرار می گیرد. معتقدم 
پرداخت به موقع وام ازدواج برای 
تشکیل خانواده تاثیر زیادتری به 
نسبت سایر مشوق ها دارد و البته 
کید  تا نیز  تاثیر سایر مشوق ها  بر 
کید کرد: ستاد  دارم. رئیس جمهور تا
جمعیت باید مرتبا رصد کند و کندی 
دستگاه ها در اجرای قانون جمعیت 
و جوانی را مورد ارزیابی قرار دهند. 
عدم موفقیت ها و کاستی ها باید به 
صورت فصلی شناسایی شود تا در 
پایان سال بدانیم به کجا رسیده ایم 

و چه اقدامات دیگری باید انجام 
دهیم. مسئله جمعیت برای کشور 
هم تولید قدرت و هم تولید ثروت 
می کند و هم از پیری ایران اسلامی 
جلوگیری می کند و ایران همیشه 
کید بر این که  جوان می ماند. وی با تا
»باید جلوی سقط جنین غیرقانونی 
گرفته شود«، گفت: باید جلوی سقط 
گرفته شود مگر  جنین غیرقانونی 
به تشخیص پزشکان حاذق. آمار 
سقط جنین متفاوت، بالا و نگران 
کننده است. همه دست اندرکاران 
باید همت کنند تا جلوی آن گرفته 
شود. دختران و پسران جوان باید 
بدانند سقط جنین غیرمجاز از نظر 
شرعی، قتل نفس است. باید آثار همه 
از جمله مجری، مباشر و معاون سقط 
جنین برای جامعه روشن شود، آثار 
اجتماعی آن هم باید روشن شود. 
رئیسی عنوان کرد: در اجرای قانون 
باید اقناع و قدرت اجرایی داشت. 
از دولت و قوه قضائیه می خواهم 
اقدامات شان در حوزه سقط جنین 
گری  را استمرار دهند تا جلوی سودا

و پول درآوردن افراد سقط کننده 
ع  جنین گرفته شود. موارد خلاف شر
و قانون باید حتما مورد پیگیری قرار 
خوابگاه های  رئیس جمهور  گیرد. 
متاهلی را در تشویق دانشجویان به 
ازدواج موثر دانست و گفت: دولت، 
خیران و دانشگاه ها همت کنند تا 
این زمینه حل  مشکلات شان در 
شود. در زمین آستان قدس رضوی 
مجموعه ۵۰۰- ۶۰۰ واحدی برای 
فردوسی  دانشگاه  دانشجویان 
خوبی  کمک  که  ساختیم  مشهد 
به این عزیزان بود. مشابه این کار 
دانشگاه های  سایر  در  می تواند 
متذکر  رئیسی  شود.  پیاده  کشور 
شد: دشمن دنبال این است تا ما 
جمعیت نداشته باشیم، خانواده 
و نهاد خانواده نداشته باشیم یا 
بسیار کم رنگ داشته باشیم. دشمن 
زمینه  در  زیادی  سرمایه گذاری 
متلاشی کردن خانواده ایرانی کرده 
است. مسئله خانواده برای جامعه 
است.  مهم  بسیار  ایران  اسلامی 
باید مشکلات به نحوی رفع شود تا 
فرزندآوری به سرعت انجام شود. 
در دولت بسیج شده ایم تا تشکیل و 
اسکان خانواده ها سرعت بگیرد. وی 
تصریح کرد: دشمن سال هاست این 
ک را بین جمعیت ما جا انداخته  ادرا
است که »فرزند کمتر، زندگی بهتر« اما 
حالا معلوم شده که این نگاه درست 
نیست و رهبری هم به موقع هشدار 
باید زمینه برای مشارکت  دادند. 
عمومی در این امر مهم فراهم شود. 

رئیس جمهور: 

 نیازمند باز کردن گره های ذهنی جامعه هستیم
کنش دولت به  وا
تعطیلی شنبه ها

  وزیر کشور گفت: استدلال آنهایی 
که از تعطیلی شنبه دفاع می کنند 
این است که ما باید در ارتباطات 
کنیم.  ایفا  نقش   بین المللی 
احمد وحیدی گفت: باید دید که 
سایر نظرات درباره این قانون به 
کجا خواهد رسید. وی ادامه داد: 
ل دیگری هم وجود دارد  استدلا
مبنی بر اینکه تعطیلی پنجشنبه ها 
بیشتری  سازگاری  ما  فرهنگ  با 
دارد. این نظر فعلی مجلس بود اما 
در نهایت باید منتظر نظر شورای 
نگهبان بمانیم. وی همچنین گفت: 
استان سیستان و بلوچستان استان 
بسیار وسیعی است که منابع بسیار 
گسترده دارد و اول تا آخر استان شاید 
بیشتر از هزار کیلومتر فاصله باشد 
و اداره استان به این بزرگی شاید به 
تقسیمات بیشتر نیاز داشته باشد 
که بررسی های کارشناسی در وزارت 

کشور در حال انجام است.

 روایت آقای دبیرکل از عملکرد اعتدال و توسعه در نشست خبری: 

برایانتخاباتآیندهآمادهمیشویم

 خیلی از مسائل 
شفاف می شود

صاحبان اصلی انقلاب 

  رئیس کمیسیون شوراها و امور 
تایید  به  اشاره  با  مجلس  داخلی 
در  سه گانه  قوای  شفافیت  ح  طر
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: ما در جلسه 
داشتیم  حضور  عالی  هیات  اخیر 
کردیم،  ح  و دفاعیات خود را مطر
هیات عالی نظارت پذیرفت و در 
کنون  نهایت این طرح را تایید کرد. ا
که  است  نگهبان  شورای  نوبت 
کند. محمد صالح  نظرش را اعلام 
جوکار اظهار کرد: اخیرا مجلس یک 
بند را اصلاح کرده است که شورای 
نگهبان هنوز نظرش را درباره این 
کید  مصوبه اعلام نکرده است؛ وی تا
ح شفافیت  کرد: با قانونی شدن طر
قوای سه گانه خیلی از مسائل شفاف 
ح مبارزه  می شود. اولین هدف طر
با فساد و سپس نظارت عمومی بر 
عملکرد دستگاه ها است. با اجرایی 
شدن این طرح بسیاری از مشکلات 
شاهد  کمتر  و  شده  حل  کشور 

شکل گیری فساد خواهیم بود. 

پاسداران  سپاه  سخنگوی   
به  خطاب  اسلامی  انقلاب 
بیان  عمومی  روابط  کارکنان 
تعیین  و  اصلی  ضلع  مردم  کرد: 
کشور  اصلی  سرمایه  و  کننده 
از  مردم  رضایتمندی  و  هستند 
روابط  وظایف،  از  یکی  دستگاه 
عمومی است و تلاش کنید مردم 
را به عنوان صاحبان اصلی این 
انقلاب در همه مراودات مد نظر 
رمضان  سردار  باشید.  داشته 
شریف با اشاره به اینکه رضایت 
بزرگی  سرمایه  مردم  همراهی  و 
است که روابط عمومی می تواند 
در افزایش و کاهش این سرمایه 
مطالبات،  گفت:  باشد،  موثر 
پیشنهاد و درخواست مردم را به 
رؤسای دستگاه انتقال دهید و 
به  را  محدودیت ها  و  معذوریت 
افکار عمومی اطلاع دهید. وی 
به دستاوردهای نظام  اشاره  با 
اسلامی بیان کرد: وظیفه روابط 
است  این  خبرنگاران  و  عمومی 
از  واقعی  تصویر  و  واقعیت  که 
جمهوری اسلامی که کشوری الهام 

بخش در دنیاست مخابره کند. 

آرمان ملی: شاید پیش از برگزاری انتخابات 
مجلس و با توجه به انتظاراتی که از دولت و 
شورای نگهبان می رفت این نگاه وجود داشت 
که شرایط برای حضور همه جریانات سیاسی به 
ویژه اصلاح طلبان و اعتدالیون فراهم شود و افراد 
مجرب، توانمند و کارآمد وارد خانه ملت شوند. 
در همین مسیر نیز هر چند به جهت رویکردهای 
حداقلی شورای نگهبان و ردصلاحیت های 
اصلاح طلبان در انتخابات حاضر نشدند، اما به 
رغم نظارت های سفت و سخت و ردصلاحیت 
بسیاری از چهره های اعتدالی بازهم شاهد 
حضور اعتدالیون و میانه روها در انتخابات تهران 
و سایر استان ها با لیست صدای ملت بودیم که 
هر چند با کاهش مشارکت مردم در انتخابات 
لیست صدای ملت در تهران شکست خورد و 
رای نیاورد، اما در استان های دیگر بعضا شاهد 
موفقیت و پیروزی چهره های معتدل و مستقل 
بودیم. بر همین مبنا نیز به نظر می رسد که در 
کسیون اقلیت قدرتمندی را  مجلس آینده فرا
شاهد باشیم. هر چند که در انتخابات خبرگان 
حسن روحانی رد صلاحیت شده و اخیرا نیز 
در نامه ای  خطاب به مردم پرده از دلایل رد 
صلاحیت خود برداشته و پاسخ آنها را داده 
است اما به نظر می رسد که این حرکت او تاثیرات 
خاص خود را داشته و در همین راستا حزب 
کنون  متبوعش اعتدال وتوسعه نیز از هم ا
درصدد برنامه ریزی برای انتخابات ریاست 
جمهوری پیش رو در خرداد۱4۰4 است و به نظر 
می رسد که به شرط فراهم بودن شرایط روحانی 
و یارانش بتوانند در انتخابات آینده حرف های 

زیادی برای گفتن داشته باشند. 
*مجلس می تواند نقش مهمی در انتخابات 

ریاست جمهوری داشته باشد
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه با اشاره به 
برنامه مصوب این حزب برای سال آینده اظهار 
داشت: در اجلاسیه اخیر حزب، نگرانی جدی 
نسبت  به مسائل اقتصادی، اجتماعی اعلام 
شد و راه حلی هم ارائه شد. نگرانی ما در حزب 
عمدتا معطوف به اطلاعاتی است که در برخی 
گزارش ها حتی بدون مطالعه گزارش های رسمی 
ارائه می شود. محمدباقر نوبخت در  دولت 
نشست خبری با استناد به گزارش رسمی بانک 
مرکزی، به میزان استقراض دولت از بانک ها، 
حجم اوراق منتشره در سه سال گذشته و میزان 
بدهی دولت سیزدهم برای دولت چهاردهم، 
خ تورم اشاره کرد و  ارزش پول ملی، متوسط نر
درباره شرایط اقتصادی کشور در دولت دوازدهم 
مدعی شد: در سایه انتخاب مردم برای تعامل 
سازنده با دنیا، نرخ تورم در دو سال تک رقمی 
شد و جمعیت اشتغال به 24 میلیون نفر افزایش 
خ ارز زیر 4 هزار تومان حفظ  یافت. ۵سال نر
شد. قدرت خرید کارکنان دولت جبران شد و از 
سال 92 تا 9۶ میزان افزایش حقوق بیش از نرخ 
کید بر این که »مسئولان باید از  تورم بود. وی با تا
سازوکاری که مردم را برنجاند پرهیز کنند« ابراز 
کلام که عقایدش  عقیده کرد: یک نفر مثل زیبا
را آزاد اعلام می کند، نباید به زندان برود بلکه باید 
از کرسی های آزاداندیشی به او پاسخ داده شود. 
وی با بیان این که »مجلس می تواند نقش مهمی 
در انتخابات ریاست جمهوری داشته باشد« 
بیان کرد: نگاه حزب اعتدال و توسعه معطوف 
به اقلیتی در مجلس است که می توانند به جای 
کرات قدرت در مجلس، مطالبات  ورود به مذا
کثریت مردم را بیان و برای مردم تلاش کنند.  ا

نوبخت با اشاره به نتایج بررسی صلاحیت ها از 
جمله ردصلاحیت حسن روحانی در مجلس 
هم  نگهبان  شورای  افزود:  رهبری  خبرگان 
می تواند اقدامی کند تا شخصیت هایی به میدان 
بیایند که بتوانند تحول ایجاد کنند. وی درباره 
ح گشت ارشاد، با روش های به کار  اجرای طر
گرفته شده در این طرح مخالفت کرد. وی افزود: 
دولت دوازدهم تلاش کرد شرایط را به گونه ای 
پیش ببرد که شرایط برای دولت سیزدهم بهتر 
گر مردم بخواهند، اصلاحات و بهبود  شود. ا
شرایط ممکن است و حزب اعتدال و توسعه 
ماموریت خود را برای اصلاح این شرایط برای 

سال آینده به کار می برد. 
* برنامه حزب اعتدال و توسعه برای انتخابات 

ریاست جمهوری
نوبخت درباره میزان تاثیرگذاری نامه اخیر 
روحانی به شورای نگهبان ابراز عقیده کرد: این 
نامه مستدل، متقن و براساس اصول قانون 
اساسی و پاسخ به افکار عمومی است ولی اینکه 
شورای نگهبان چقدر آن را بپذیرد بحث دیگری 
است. رجل سیاسی منفعل نباید داشته باشیم 
وکسی که عشق مردم را دارد باید تا آخرین نفس 
اقدام کند و موارد مورد نقد را برطرف کند. باید از 
روش های مدنی استفاده شود و اعتدال و توسعه 
و آقای روحانی از کنش های مدنی استفاده 
می کنند. نوبخت درباره برنامه های این حزب 
برای انتخابات سال آینده، گفت: این حزب خود 
را موظف می داند در بهبود شرایط کشور نقش 
موثری ایفا کند. این نقش می تواند با افزایش 
شاخص نماد جمهوریت یعنی افزایش مشارکت 
مردم در انتخابات رخ دهد و حزب دنبال تکمیل 
کادرسازی خود است. مصمم هستیم دفاتر خود 
در تمام استان ها را فعال کنیم. برای انتخابات 
آینده خود را آماده و چهره های مقبول و رجل 
سیاسی را معرفی می کنیم. دفتر سیاسی ما فعال 
است و سفرهای استانی به دفاتر خود داریم. ما 

در یک سال آینده فعال خواهیم بود.

  آرمان ملی: دبیر ستاد حقوق بشر کشورمان 
محکومان  انتقال  وضعیت  آخرین  درباره 
گفت: در  کشورها  و زندانیان ایران با دیگر 
انتقال محکومین با طیف وسیعی از کشورها 
موافقت نامه داریم و این کار مرتب در حال 
که در  انجام است. یعنی زندانیان خارجی 
موافقت نامه  چارچوب  در  هستند  ایران 
در  که  ایرانی  زندانیان  و  می شوند  منتقل 
ج از کشور هستند در چارچوب همان  خار
موافقت نامه ها به ایران منتقل می شوند. کاظم 
غریب آبادی با بیان این که تبادل محکومان 
با انتقال محکومان متفاوت است بالاخره 
شرایط متفاوت است، مانند چند دوره ای که 
کرد: الان نکته جدیدی  ما داشتیم، عنوان 
درباره تبادل محکومان نداریم، اما انتقال 
انجام  که  روتین است  کار  یک  محکومان 
می شود. در خصوص ایرانیانی که حقوق شان 
گر ما مطلع شویم  نقض و گرفتار می شوند؛ ا
گر خود آن فرد هم  طبیعتا دفاع می کنیم، حتی ا
تقاضایی نداشته باشد، صرف اینکه ایرانی 

است از او دفاع می کنیم. وی ادامه داد: ما 
که از  موارد مختلفی در این رابطه داشتیم 
طرق رسانه ها مطلع شدیم، سفیر آن کشور 
را خواستیم و از طریق وزارت خارجه پیگیری 
که در جایی  کرده ایم، زیرا هموطن ماست 
گرفتار شده و او را از حق و حقوقش محروم 
کرده اند.  گرفتار  را  فرد  بی علت  یا  کرده اند 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه یادآور شد: 
ما افرادی را داریم که به ادعا و اتهام واهی 
گرفتار شدند. برای آنان  دور زدن تحریم ها 
تا الان اقدامات زیادی انجام دادیم که حتی 
برخی از آن ها را در چاچوب تبادل محکومان 
توانستیم آزاد کنیم، نه به دلیل اینکه واقعا آن 
ادعاها درست بوده به دلیل اینکه یک مبنای 
ناصحیحی داشت و حق یک ایرانی ضایع شده 
گر مطلع شویم احدی  کید کرد: ا بود. وی تا
گر به ما نگویند  از ایرانیان گرفتار شده حتی ا
هرکاری از دستمان بر بیاد انجام می دهیم 
که بتوانیم  و طبیعتا از ظرفیت های مختلفی 
استفاده می کنیم تا احقاق حق صورت گیرد. 

غریب آبادی در خصوص آخرین وضعیت حمید 
نوری بیان کرد: متاسفانه دیوان عالی سوئد 
فرجام خواهی وکیل آقای نوری را بدون هیچ 
کرد و این اقدام اصلا  گونه دلیل منطقی رد 
برای ما قابل پذیرش نبود، چون هیچ مبنا 
که قانع کننده باشد در این زمینه  و ادله ای 
وجود نداشت. وی افزود: با این وجود ما الان 
در حوزه های مختلف تلاش می کنیم تا بتوانیم 
زمینه آزادسازی آقای نوری را فراهم کنیم و وظیفه 
ماست که در این زمینه کار کنیم، هرچند در حوزه 
حقوقی وکلای آقای نوری همچنان دارند با نظام 
قضائی سوئد کار می کنند. دبیر ستاد حقوق بشر 
جمهوری اسلامی ایران گفت: نظام قضائی 
سوئد یک نظام قضائی عادلانه نیست چون 
از ابتدای این پرونده به صورت کاملا سیاسی 
برخورد کردند، حقوق ایشان را نقض کردند 
و در حال حاضر فرجام خواهی را بدون هیچ 
دلیل قانع کننده ای رد کرده اند. امیدی به نظام 
قضائی سوئد نداریم اما تلاش های مختلف 

سیاسی، حقوقی و قضائی ادامه دارد. 

 : دبیر ستاد حقوق بشر
پروسه انتقال محکومان به صورت روتین در حال انجام است 


